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“Ultimii trei ani pe
bursã au fost demni
de cãrþile de istorie”

(Interviu cu Vlad Daniel Dicu, Popular Investor pe eToro)

Reporter: Cum caracterizaþi evo-
luþia investiþiilor pe platformele de
tranzacþionare, în actualul context ma-
cro-economic ºi geo-politic? Aþi ob-
servat vreo influenþã din zona econo-
micã ºi dinspre frontul de rãzboi asu-
pra pieþei investiþiilor ºi care?

Vlad Dicu: Ultimii trei ani pe bursã
au fost demni de cãrþile de istorie. La

început, în timpul pandemiei, am asi-
stat la un aflux enorm de noi investito-
ri, în primul rând datoritã condiþiilor
macroeconomice favorabile, econo-
miilor în exces ºi poate din motive de
prea mult timp liber la dispoziþie.

Cu toate acestea, de la începutul
anului 2022, contextul macroeconomic
a început sã se schimbe drastic ºi sã de-

vinã nefavorabil. Debutul rãzboiului
din Ucraina a coincis cu o inflaþie galo-
pantã, cu lanþuri de aprovizionare glo-
bale tensionate ºi cu politici monetare
mai restrictive adoptate de bãncile cen-
trale din întreaga lume. ªi odatã ce con-
textul macroeconomic s-a deteriorat, la
fel au fãcut ºi randamentele pieþei bur-
siere, ceea ce i-a fãcut pe mulþi investi-
tori nou-veniþi sã-ºi piardã interesul.

Aºadar, pentru a rãspunde la între-
bare - nu vãd neapãrat o schimbare de
comportament datoratã strict schim-
bãrii contextului macroeconomic, ci
mai degrabã ca urmare a scãderii ran-
damentelor oferite de piaþa bursierã,
deoarece mulþi nu au ºtiut cum sã abor-
deze aceste vremuri dificile.

Reporter: Cãtre ce segment îºi
îndreaptãatenþia investitorii, îngeneral?

Vlad Dicu: Cred cã sectorul de re-
ferinþã pentru majoritatea investitori-
lor rãmâne cel tehnologic, urmat înde-
aproape de cel al criptoactivelor, în
special în România. Cu toate acestea,
aºa cum am menþionat mai devreme,
aceste sectoare sunt foarte sensibile la
modificãrile ratelor dobânzilor ºi au
avut mult de suferit în ultimul an ºi ju-

mãtate, aºa cã acum observ cã mulþi
investitori ºi-au mutat, cel puþin par-
þial, atenþia cãtre alte sectoare pentru
a-ºi reduce riscurile. Nu vãd neapãrat
un consens în ceea ce priveºte aceastã
schimbare de orientare, dar observ cã
interesul general nu se mai limiteazã la
tehnologie ºi criptoactive, aºa cum era
înainte.

Reporter: La ce vârstã aþi început
sã investiþi ºi în ce aþi investit prima
datã?

Vlad Dicu: Am început sã inve-
stesc când aveam doar 22 de ani. Cu
toate acestea, în ciuda vârstei mele fo-
arte tinere, singurul meu regret este cã
nu am început mai devreme.

Întotdeauna am fost atras, chiar hip-
notizat de modul în care este condusã
lumea ºi de cât de interconectat este to-
tul. Cu toate acestea, mi-a lipsit acel
imbold de a acþiona, în principal pen-
tru cã mi-a fost teamã, în mod greºit,
cã nu voi putea sã-mi strecor o altã ac-
tivitate în program.
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U
ltimii trei ani pe bursã au fost demni de cãrþile de istorie, este de pãrere Vlad
Daniel Dicu, Popular Investor pe eToro. Printre altele, acesta ne-a spus,
într-un interviu, cã nu observã o schimbare de comportament a investitori-
lor datoratã strict schimbãrii contextului macroeconomic, ci mai degrabã ca

urmare a scãderii randamentelor oferite de piaþa bursierã, deoarece mulþi nu au
ºtiut cum sã abordeze situaþiile dificile din ultima vreme.
Cu o experienþã în investiþii financiare de aproximativ trei ani, Vlad Dicu, în vârstã
de 25 de ani, s-a alãturat platformei eToro în urmã cu aproape doi ani. Strategia lui
de invesþii este una pe termen lung, cu un portofoliu diversificat ºi concentrat pe ac-
tive stabile. Este pasionat de macroeconomie ºi foloseºte aceastã analizã pentru
modelarea portofoliului pe termen scurt ºi mediu, însã rãmâne concentrat pe valoa-
rea intrinsecã de lungã duratã a activelor pe care le deþine. Cu profituri anuale de
34,6% ºi 30,1% în 2020, respectiv în 2021, principalul sãu obiectiv anual este sã
aibã performanþe superioare indicilor din S&P500.
Este originar din Sibiu, dar locuieºte ºi lucreazã în Amsterdam, oraº în care a mers
pentru studii. A absolvit Facultatea de Inginerie Medicalã din Bucureºti, ulterior ter-
minând studiile de masterat la Vrije Universiteit Amsterdam, în acelaºi domeniu.
Pasiunea pentru date ºi afinitatea pentru business nu sunt limitate la investiþii,
astfel încât profesezã ca Business Analyst pentru o companie multinationalã.

Lecþiile grave ale unei
conferinþe pe teme
geopolitice organizate
de Bank of America

M
arile bãnci internaþionale
organizeazã periodic
conferinþe pentru clienþi
ºi investitori care au ºi

alte teme decât cele strict financiare,
dar cu relevanþã deosebitã
asupra contextului economic
ºi financiar pe termen mediu
ºi lung.

Bank of America a organizat
recent o astfel de conferinþã, pe
teme geopolitice, unde au fost
invitaþi ºi specialiºti din afara
bãncii, iar evenimentul ar fi trebuit sã
dureze douã zile.

Unul dintre aceºti specialiºti a fost
Nicolai Petro, profesor de politicã in-
ternaþionalã la University of Rhode
Island ºi autor al cãrþii “Tragedia
Ucrainei”.

Declaraþiile sale au fost extrem de
controversate ºi au reprezentat unul
dintre motivele principale ale suspen-
dãrii conferinþei, dupã cum scrie Fi-
nancial Times, în condiþiile în care

“unii participanþi ºi-au exprimat opo-
ziþia fermã faþã de comentariile referi-
toare la sancþiunile americane împotri-
va Rusiei ºi a relaþiilor dintre Rusia ºi
Statele Unite”.

Reprezentanþi ai Bank of
America ºi-au cerut scuze pen-
tru comentariile din sesiunile
respective, conform ºtirii din
FT, în condiþiile în care banca a
precizat cã “întâlnirea a fost
una dintre multele care au in-
clus vorbitori externi pentru a

ajuta clienþii sã înþeleagã problemele
care le afecteazã deciziile de investi-
þii”.

Unul dintre participanþi, Timothy
Ash, de la BlueBay Asset Manage-
ment, a scris ulterior pe Twitter cã “nu
înþeleg de ce bãncile americane încã
mai aduc vorbitori la evenimente pen-
tru clienþi care, atât de des, prezintã
punctele de vedere ale Moscovei
despre rãzboiul din Ucraina”.
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Europa - mai pregãtitã
sã reacþioneze la
ameninþãrilecibernetice

C
omisia Europeanã a adoptat o
propunere de regulament al
UE privind solidaritatea ci-
berneticã, având ca scop con-

solidarea capacitãþilor Uniunii în ma-
terie de securitate ciberneticã. Regu-
lamentul ar urma sã susþinã detecta-
rea ameninþãrilor ºi a incidentelor de
securitate ciberneticã ºi sensibiliza-
rea cu privire la acestea, sã sporeascã
gradul de pregãtire al entitãþilor criti-
ce ºi sã consolideze solidaritatea ºi
capacitãþile de gestionare concertatã
a crizelor ºi de rãspuns în toate statele
membre.

Propunerea de Regulament pri-
vind solidaritatea ciberneticã stabi-
leºte capacitãþile de care are nevoie
Uniunea pentru a ajuta Europa sã de-
vinã mai rezilientã ºi sã fie mai pregã-
titã sã reacþioneze la ameninþãrile ci-
bernetice, consolidând în acelaºi timp
mecanismul de cooperare existent. Ea
va contribui la garantarea unui peisaj

digital sigur ºi securizat pentru cetã-
þeni ºi întreprinderi ºi la protejarea
entitãþilor critice ºi a serviciilor esen-
þiale, cum ar fi spitalele ºi serviciile
publice. Comisia a prezentat, de ase-
menea, ideea de a înfiinþa o Academie
de competenþe în materie de securita-
te ciberneticã, în cadrul Anului euro-
pean al competenþelor 2023. Acade-
mia ar putea sã asigure o abordare mai
coordonatã pentru acoperirea defici-
tului de talente în domeniul securitãþii
cibernetice, etapã fãrã de care nu pu-
tem îmbunãtãþi rezilienþa Europei.
Academia va reuni diverse iniþiative
existente care cautã sã promoveze
competenþele în materie de securitate
ciberneticã ºi le va pune la dispoziþie
pe o platformã online. Astfel, le va
spori vizibilitatea ºi va crea premisele
pentru creºterea numãrului de profe-
sioniºti calificaþi în domeniul securi-
tãþii cibernetice din UE. (O.D.)
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Directorul Trezoreriei:
”Urmãtoarea
emisiune Fidelis
va fi în iulie”
l ”Românii au peste 30 de miliarde de lei în titluri de
stat”, spune ªtefan Nanu

U
rmãtoarea emisiune de titluri
de stat Fidelis destinate po-
pulaþiei va fi în luna iulie a
acestui an, a afirmat ieri ªte-

fan Nanu, Directorul general al Tre-
zoreriei Statului din cadrul Ministeru-
lui Finanþelor, cu ocazia evenimentu-
lui ce a marcat listarea la Bursa de Va-
lori Bucureºti (BVB) a celei de-a un-
sprezecea oferte Fidelis.

Oferta publicã iniþialã a cuprins
cinci emisiuni, douã în euro ºi trei
în lei, dintre care una a fost dedicatã
donatorilor de sânge. Suma totalã sub-
scrisã a fost de 3,06 miliarde de lei,
echivalentul a 50% din totalul sub-
scrierilor în emisiunile din anul 2022
ºi, totodatã, 71% din totalul emis în
anul 2021.

ªtefan Nanu a declarat: ”Creºte
economisirea pe maturitãþi mai lungi.
În aceastã emisiune, scadenþa care a

vândut cel mai bine a fost cea de cinci
ani, ºi la un preþ la care statul nu a adã-
ugat nicio primã. Spre deosebire de
tranºa pentru donatori. Practic, la
tranºele pentru euro am mers pe preþul
pieþei. De asemenea, foarte importantã
este loialitatea ºi faptul cã populaþia
devine foarte obiºnuitã cu aceste titluri
de stat. Este de remarcat faptul cã, în
momentul actual, sunt peste 30 de mi-
liarde de lei pe care românii îi au sub
formã de titluri de stat. Sunt peste ºase
miliarde de euro, ceea ce este o sumã
mare”.

ANDREI IACOMI
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(Citiþi, în pagina 4, analiza

TradeVille: Titluri de stat FIDELIS

ºi obligaþiuni la BVB)


